






































Az ISO 9000 jegyében

Bútoripari Minőségügyi Nap
A Bútorszövetség és a FATE -  
felismerve az ISO 9000-9004 
nemzetközi szabványok által 
meghatározott minőségbizto
sítási rendszer(ek) bútoripari 
bevezetésének fontosságát -  
június 5-én nagysikerű szak
mai napot szervezett. A két 
szervezet vezetősége a tárgy
kör ismert szakértőit és a már 
tanúsított, illetve tanúsítás 
előtt álló cégek minőségügyi 
vezetőit kérte fel az előadások 
megtartására.
Mind a felkért előadók, mind a 
cégek minőségyügyi szakem
berei a gyakorlati kérdésekre 
helyezték a hangsúlyt.
A téma aktualitását és az elő
adások sikerét jelezte, hogy 
azon több mint negyven fő vett 
részt, amely létszám a prog
ram második felében és a hoz
zászólások alatt sem csökkent 
jelentősen.
A minőségügyi napot a FATE 
Budapesti Területi Szerveze
tének elnöke nyitotta meg és a 
FATE elnökének ajánlása zár
ta.
Az alábbiakban erről a rendez
vényről kívánjuk dióhéjban tá
jékoztatni a téma után érdek
lődő szakembereket és azokat 
a tagjainkat, akik időhiány mi
att nem tudtak részt venni a 
rangos eseményen.
Dessewffy Imre elnöki meg
nyitójában a minőségügy fon
tosságára, azon belül az ISO 
9000 szabványok bevezetésé
ben rejlő lehetőségekre hívta 
fel a figyelmet.
Dr. Szabó Miklós, a FÁIMÉI 
Tanácsadó Kft. igazgatóhe
lyettese az ISO 9000 szab
ványsorozathoz tartozó szab
ványokról adott rövid átte
kintést. Előadásának első 
részében ismertette az al
kalmazandó minőségbiztosí
tási rendszer kiválasztásának 
szempontjait és a három mi
nőségbiztosítási rendszer által 
lefedett területeket (I. ábra). 
Előadásának második részé
ben kitért az egyes szabvá
nyok tartalmi eltéréseire és 
ennek kihatásaira a minőség
ügyi kézikönyvre.
Dr. Senc József, a Minőség
ügyi Tanácsadók Szövetségé
nek alelnöke előadásában elő
ször rövid tájékoztatást adott 

az MTSZ-ről és tagjairól. Ezt 
követően arról szólt, hogy mit 
tanúsít az ISO 9001-9003 mi
nőségbiztosítási rendszer 
megléte. Hangsúlyozta, hogy 
az nem terméktanusítás, ha
nem a cég gyártási kultúrájáról 
és a menedzsment minőségé
ről kiállított bizonyítvány.
A továbbiakban a tanácsadói 
munka szerepével és jelentő
ségével foglalkozott, különös 
tekintettel a rendszer kidolgo
zásában és bevezetésében 
betöltött szereppel. E témakör 
kapcsán külön is kitért a rend
szeres oktatás fontosságára 
és az abban vállalt tanácsadói 
feladatokra.
Végül foglalkozott az előadó a 
felkészülés és bevezetés idő
igényével, amit a cég átvilágí
tásától a tanúsító audit lefoly
tatásáig (optimális körülmé
nyek között) másfél év időtar
tamban határozott meg. Nem 

lett volna teljes az előadása, 
ha nem tér ki a tanácsadás 
költségeire is, amit tájékoztató 
jelleggel egy 50 fős cégre ve
títve 1,2-2,0 mFt-ban jelölt 
meg attól függően, hogy csak 
tanácsadást, vagy rendszerki
dolgozást is vállal a tanács
adó, illetve ISO 9001-ről vagy 
9002-ről van-e szó.
Dr. Gremsperger Géza, a 
Magyar Szabvány ügyi Testü
let főosztályvezetője előadá
sát az MSZT szervezeti felépí
tésének és feladatainak ismer
tetésével kezdte. Ezt követően 
rátért az MSZT tanúsítási te
vékenységének a bemutatá
sára, különös tekintettel az 
ISO 9001-9003 szabványok
kal összefüggő tanúsítási fel
adatokra.
Előadásában kitért azokra a 
követelményekre, amelyeknek 
a tanúsításra jelentkező cé
geknek meg kell felelniök. 

Foglalkozott a minőségügyi 
kézikönyv szerepével és fel
építésével, a kézikönyvhöz 
kapcsolódó ellenőrzési eljárá
sokkal és a cég egyéb minő
ségügyi dokumentumainak 
fontosságával.
Ismertette az auditálásra való 
jelentkezés módját és feltéte
leit, az eljárás lefolytatásának 
az MSZT által alkalmazott 
gyakorlatát, és a tanúsítás 
szokásos időszükségletét.
Előadásában külön figyelmet 
szentelt a tanúsítás során fel
merülő gyakoribb problémák
nak és azok kiküszöbölési le
hetőségeinek.
A program második részében 
a már tanúsított cégek minő
ségügyi vezetői számoltak be 
tapasztalataikról.
Klambauerné Bányai Klára, 
a GARZON BÚTOR RT. minő
ségügyi vezetője arról számolt 
be, mit jelentett a szakmában 
elsőként ilyen feladatba fogni. 
Ismertette az 1991. évi kez
déstől az 1994. évi auditálásig 
lefolytatott lépéseket, az átala
kulással és privatizációval járó 
gondokat és végül a sikeres 
ISO 9001 szerinti tanúsítás
hoz vezető lépéseket.
A rendszer bevezetésének 
előnyeit a minőségért elköte
lezett vezetésben, a jobb do
kumentálásban, a CAD rend
szer révén a módosítások 
egyszerűbb átvezetésében 
és a folyamatos képzésben 
jelölte meg, de nem titkolta el 
annak hátrányait sem (pl. 
több papírmunka, merevebb 
szabályozottság, relatív ru
galmatlanság). A jövő útját a 
TQM fel való nyitásban jelölte 
meg.
Wilhelm Gábor, a KANIZSA 
TREND Kft. ügyvezetője már 
nem az ISO 9001 szerinti ta
núsítás megszerzésének kö
rülményeit állította előadása 
középpontjába, hanem az eb
ből adódó újabb feladatokat. 
Ismertette cége minőségfilo
zófiáját, a belső auditok ennek 
szellemében kialakított rend
szerét, és az idén, esedékes 3 
évenkénti auditásra kitűzendő 
új minőségügyi célokat.
Talán mások számára is példa 
értékű lehet a megcélzott ISO 
14001 szerinti környezetvédel- ►
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► mi tanúsítás, ami az ISO 9001 
továbbfejlesztését jelenti.
Gersey László, a BALATON 
BÚTOR RT. minőségügyi ve
zetője arra helyezte a hang
súlyt, hogy a már előzőekben 
megismert felkészülési és ta
núsítási folyamatnak milyen 
sajátosságai voltak az ő cé
güknél. Az első felkészítő elő
adástól a tanúsításig 2,5 év 
telt el megfeszített munkával, 
de megérte. Ö is hangsúlyozta 
a tanácsadók szerepét és fon
tosságát a felkészülési folya
matban, de kitért a tanúsító 
cég kiválasztásának szem
pontjaira is.
Puskel Márton, a Mezőberé- 
nyi Faipari Szövetkezet elnöke 
zárta a szakmai előadók sorát. 
Elmondta, hogy melyek a buk
tatói e rendszer bevezetésének 
a kisüzemekben és a szövetke
zeti iparban. A szokásos gon
dokon túl kitért azokra az ösz
tönző célkitűzésekre is, ame
lyek átsegítették őket a kezdeti 
nehézségeken ahhoz, hogy 
már az auditor kiválasztásán 
gondolkozhassanak. Az eddigi 
munka legnagyobb eredmé
nyét a dolgozók érdekeltté téte
lében, a szemléletváltásban, a 
szövetkezet arculatának meg
változásában és a szakmai 
összetétel és színvonal javulá
sában jelölte meg. Ezért termé
szetesen nagy áldozatokat kel
lett hozniuk, de bízik benne, 
hogy meg lesz az eredménye.
A Minőségügyi Napot Frank 
László, a FATE elnöke zárta. 
Az előadásokból levonható 
következtetéseket az alábbi
akban fogalmazta meg.
-  Az ISO 9001 bevezetéséhez 
elsősorban vezetői elhivatott
ságra van szükség.
-  A legnehezebb feladat a be
vezetés során a szemléletvál
tás.
-  A rendszer legfontosabb ele
me a cég teljes területére kiter
jedő rendcsinálás.
-  A rendszer bevezetésének 
legnagyobb haszna az átlát
hatóság és számonkérhető- 
ség.
Ezeket figyelembe véve nem 
kérdés, hogy drága-e az ISO 
9001 vagy 9002 szerinti minő
ségbiztosítási rendszer beve
zetése, mert meg kell érnie, hi
szen a bútorszakma számára 
csak ez jelentheti a válságból 
kivezető és a nyugat-európai 
piacok felé vezető utat.
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urno HOY UM - WOOD TECH W
A Vásárdíj Bizottság a be
nyújtott pályázatok elbírálása, 
valamint a termékek megte
kintése után az alábbi döntést 
hozta.

Forest Hungary Kft. (Zala
egerszeg), kiváló minőségű, 
nagy variációs lehetőséget 
biztosító, sokoldalúan felhasz
nálható komplett konyha ele
meiért.
Schachermayer Kft. (Biator- 
bágy) mobil szerelőfűrésze, a 
könnyű szállíthatóság, gyors, 
pontos munkavégzési lehető
ség miatt.
Fa- Fémtechnikai Kft. (Mályi) 
variációs szerszámkészlete ma
gyar fejlesztés, kivitelezés, elér
hető árfekvés.
KSS Kft. (Szombathely) fur
nérvágó fűrészgépe, a furnér
élek hibátlan, kitörésmentes 
megmunkálása. Új műszaki 
megoldás.
Borsodi Bálint (Hódmezővá
sárhely) BB faipari gépcsalád
ja, magyar fejlesztés, kivitele
zés, kis- és középvállalkozá
sok gépi igényeinek lefedése.
Kinematic Kft. (Eger) hossz
toldó gépsora a rövid faanya
gok felhasználását lehetővé 
teszi, hazai fejlesztés, gyártás, 
korszerű megoldásokkal.
New Wiat Kft. (Budapest) 
táblásító hasító körfűrésze. A 
nagymerevségű gép gyaluló 
körfűrészével vágott felületek 
kiválóan ragaszthatok, ily mó
don jó minőségű táblásítást 
lehet készíteni.
Anest Rt. (Göd) Record 
„ECO” ablakgyártó szerszám
készlete. Szabványos ke- 
ményfémlapkákból felépített 
profilokat alkalmazó, kiváló 
minőséget biztosító szerszám.

A Vásárdíj Bizottság külön- 
díját kapta:

Leitz Hungária Kft. (Buda
pest) PROFIX marószerszám 
családja. Univerzális alkal
mazhatóság (asztalos marón, 
CNC gépen stb.). Gyors, pon
tos beállítás, könnyű élezhető- 
ség, nagyon jó marási minő
ség jellemzi.

Dr. Molnár Sándor 
a Vásárdíj Bizottság 

elnöke

Kovács István ügyvezető bemutatja saját fejlesztésű hossztoldó 
gépét

A New-Wiat Kft. „gyalult felületet” biztosító hasító körfűrésze 
munka közben

A Forest Kft. komplett konyha elemei, szerelvényei vásárdíjat 
eredményeztek







Egy valétaelnök szubjektív visszaemlékezései

40 éve kezdtünk Sopronba járni!
A tévedés és szelektív emléke
zés minden jogát fenntartva.

Az előzmények: 1957 tavasza! 
Jelentkezés továbbtanulásra. 
Mindenhol sokszoros a túlje
lentkezés. No de új szakot hir
det az Erdőmérnöki Főiskola. 
Faipari mérnök. Mi lehet az? 
Mint kiderült, mindenki másra 
gondolt. Volt, aki a bútor-, épü
letasztalosiparra, volt, aki az er
dőhasználat egy ágára gondolt, 
mások elsősorban egy műszaki 
pályát láttak benne, de többe
ket vonzott Sopron, az elzárt 
nyugati város és a kevésbé is
mert új szak révén remélt 
könnyebb bejutás is. A tovább
tanuláshoz azonban -  a forra
dalom után -  politikai alkalmas
ság is kellett. Meghallgatás az 
illetékes szerv előtt. Izgalom, 
mit tudnak, miről van bizonyíté
kuk. Ha szabad volt az út, jöhe
tett a felvételi, Budapesten. A 
Sopronba utazáshoz szüksé
ges határsávi engedély meg a 
távolság miatt inkább a Felvéte
li Bizottság utazott el Pestre jú
lius 10-én. Matematika és rajz 
írásbeli, matematika és fizika 
szóbeli. (Szállás kerek 10 forin
tért a Ráday utcai kollégium
ban). Majd izgalom a ponthatár 
és egyeseknek a származási 
kategóriák miatt.
Július 18. megjött az értesítés 
Dr. Haracsi Lajos a Felvételi Bi
zottság elnökének aláírásával. 
A nagy megkönnyebbülés és 
pihenés időszaka szeptembe
rig-
Az első soproni napok emlékei 
közül a várkerületi görög
dinnyeevés (1 Ft/kg) maradt 
meg bennem legjobban. Majd a 
Dimitrov téri kollégium rendje, 
az igazgató finom kis üzenetei 
(Kérlek keress fel Hars). Az 
amerikai nép ajándéka a sós 
dobozos sajt és tejpor, amely
ből otthon csokoládét is tudtak 
csinálni. Ismerkedés a főiskolá
val és a várossal. Akkor még itt 
voltak a felsőbbéves bányá
szok, geodéták. A mi erdész fir
máink kevesen voltak és 
visszahúzódottaknak, szomo
rúnak tűntek. Nem csoda, so
kan elmentek közülük és az ő 
jövőjük is attól függött, hogy az 
új politikai vezetés hogyan ítéli 
meg a forradalom alatti tevé
kenységüket.
Nagy esemény volt az első Ba
lekbál, a mi bálunk. A meghívó 
október 26-ra szólt, de el kellett 
halasztani. Október 23. után -  
amikor Stasney professzor az 

ábrázoló óránkon olyan csodá
latos méltósággal emlékezett 
meg a forradalomról -  nem tar
tották célszerűnek, hogy sok fia
tal összejöjjön.Végül is novem
ber 30-án az Ady Endre Kultúr- 
házban 58 erdész és 19 faipari 
mérnökhallgató sorakozott fel. 
Az első meghívón a védnökök a 
főiskola akkori tanszékvezetői. 
Micsoda nevek! Pedig az ő sora
ikat is megtizedelte a menekü
lés, a megtorlás miatti félelem. 
Küldhettük a pecsétes három 
aláírásos „Igazolványt” a szü
lőknek, közeli hozzátartozók
nak (igazgató, párt és KISZ ve
zető aláírásával), hogy az ott
honi szervek beutazási enge
délyt adjanak nekik a határöve
zetbe.
Az első 19 faiparos később kie
gészült egy erdésznek felvett 
Stadler Tiborral, aki lényegé
ben helyet cserélt a később át
jelentkező Turcsányi Lajossal. 
A többiek két kivétellel végzésig 
együtt is maradtak. 1962. má
jus 19-én a valétáláson és a 
Liszt Ferenc Kultúrházban ren
dezett Valétabálon 17 faipari 
mérnökjelölt búcsúzott az Alma 
Matertől és a várostól. Jellem
ző, hogy ennek a bálnak a meg
hívóján már 14 díszvédnök, 
117 fővédnök és 57 védnök ne
ve és címe, rangja szerepel. Az 
oktatókon kívül mindenki, aki
nek volt vagy lehetett volna kö
ze a főiskolához, felsorolásra 
került. Az erdésztörténészek
nek érdekes lehet az akkori 
öszes országos erdész, faipa
ros és természetesen helyi poli
tikai nagyságot felvonultató 
meghívó.
Visszatérve a kezdetre tudtuk, 
hogy a felsőfokú faipari oktatás 
milyen viszontagságok között 
indult. A rövid életű budapesti 
faipari gépészmérnök képzés 
után a főiskola akkori vezetői
nek -  élükön Magyar János 
professzorral -  köszönhető, 
hogy befogadtak bennünket. 
Hálából talán mi is hozzájárul
tunk, hogy végzésünk évében a 
főiskola megkapja az egyetemi 
rangot.
Lehet, hogy társaim másként 
élték át, de én akkor éreztem 
magam először faipari mérnök
hallgatónak, amikor Szabó Dé
nes professzor, a mai Géptan 
Tanszék ajtajában mindnyájun
kat kézfogással üdvözölt és 
mindenkinek külön-külön be
mutatkozott. Az ő féltő gondos
kodása, szeretete végigkísért 
bennünket a tanulmányaink 

egész ideje alatt és azután is 
szinte egészen haláláig.
Az első évfolyamon belül mi 
még csak egy tanulócsoportot 
alkottunk. Az alaptárgyakat kö
zösen hallgattuk az erdészek
kel. A barátság azóta is meg
maradt, amire bizonyíték, hogy 
most is együtt tartjuk ötéven
ként esedékes találkozóinkat. 
Sok oktatónak még szokatla
nok voltunk. Geológia órákon 
Dzseki bácsi vagyis Nagy Ká
roly sehogyan sem akarta meg
érteni, hogy minket hiába ijeszt
get, Botvay professzorral, mi 
nem fogunk nála talajtant tanul
ni. Hát igen, mi és még egy utá
nunk következő évfolyam geo
lógiát is tanult. Igaz, hogy a ta
nultaknak legtöbben nem sok 
hasznát vették, de azért azóta 
másképpen nézünk a kövekre. 
Minket még tanított Staszney 
Albert, Kiss Ignác, Nemky Ernő, 
Barta Ernő, Mecher Tibor és 
Földesi Tamás, aki Pestről járt 
le filozófiát előadni.
Erőgépekből Káldy József, faki
termeléstanból Lámfalussy 
Sándor professzor vizsgázta
tott. Elvileg tehát tudunk fát 
dönteni, na meg tőkét (amivel 
most nem dicsekszünk), mivel 
a sok politikai tárgy után még 
külön államvizsgáznunk is kel
lett politikai gazdaságtanból. A 
szaktárgyak oktatói közül még 
volt olyan, aki bár nagy szakmai 
gyakorlattal és tudással rendel
kezett, de a főiskolán mint leve
lező hallgató még alattunk járt. 
Nevezetes csatáink voltak Csa
nádi Etelével, aki nem értette, 
hogy -  a kilesett végeredmény 
birtokában -  miként tudtuk 
összetört tégellyel is olyan pon
tosan meghatározni a kiadott 
anyag víztartalmát.
Koch Gyulának -  akinél még 
igazgatói piros u.v.-ig is eljutot
tam -  írásba kellett adnom, 
hogy a vizsgákhoz 60% sze
rencse szükséges. Henzel Já
nos pedig talán még mindig 
várja, hogy a többszörösen el
cserélt mechanika gyakorlatot 
megtarthassa.
Voltunk növénytan gyakorlaton 
a szárhalmi erdőben gyajog 
Vancsurával és jártunk az ÉP- 
FA-ba műhelygyakorlatra 
ugyancsak gyalog vagy ha ép
pen jött, akkor a főiskola teher
autójával. Szerencsére jövet
menet útbaesett a sörgyári bü
fé.
A műhelygyakorlatok során 
megtanultuk, hogy az ipari mű
remekek megítélése milyen bo

nyolult és szubjektív dolog. Az 
asztalos családok leszármazot- 
tainak sámlijáról -  amire termé
szetesen jelest kaptak -  hiába 
tűntettem el nevüket egy 
könnyed gyalutolással és he
lyettesítettem a magaméval, a 
mű így már sokkal szerényebb 
sikert aratott.
A szakmai tárgyakból még nem 
voltak jegyzeteink, ezért -  no 
meg azért is, mert kevesen vol
tunk -  mi még jártunk előadá
sokra.
Voltunk igazi erdész tanulmá
nyúton is, homályosan de lát
tunk csemetekertet és egy ki
adós vaddisznóvacsora után 
bevettük a bujáki várat. 59 má
jusában aztán végigjártuk a fa
ipari üzemeket is és a látogatá
sok végén már nekünk kellett 
összefoglalni a látottakat.
Nyári szakmai gyakorlataink 
még négyhetesek voltak és az 
utolsót kivéve fizikai munkát vé
geztünk. A kétkezi munkát ott 
és ha pénzünk elfogyott a Sop
roni Tüzépen szenesvagonok 
kirakása közben is megtanultuk 
becsülni. Volt amikor két hétig 
téglát hordtunk az egyik bútor
gyári telepen, hogy aztán a na
gyobb főnök utasítására a má
sik két hétben ugyanazt vissza
fuvarozzuk. Volt, aki még külföl
di cseregyakorlatra is eljutott az 
NDK-ba, ami akkor igen nagy 
dolognak számított.
Talán elsőszülött mivoltunk is 
hozzájárult, hogy tanáraink -  
különösen a szaktárgyak okta
tói -  már mint jövendő kollegát 
kezeltek bennünket. Bárkihez 
bármikor fordulhattunk segítsé
gért, tanácsért.
Nagy becsben tartott minket a 
Faipari Tudományos Egyesület 
is, amely a képzés megindításá
nak egyik fő szorgalmazója, 
majd lelkes támogatója volt és 
az ma is. 1960 októberében vet
tek fel az egyesület tagjai közé 
és diplománk átadásakor ked
ves ünnepségen köszöntöttek. 
Kapcsolataink erdész évfo
lyamtársainkkal és a felsőbbé
vesekkel mindig baráti kollegiá
lis volt. Igaz a kezdetben, mikor 
megjelenésünk az újszerűség 
erejével hatott az addig homo
gén erdész közösségben, vol
tak feltételezések a faiparos 
klikkről, sőt a Dimitrov téri kollé
giumban még fegyelmi eljárást 
is kezdeményeztek tagjai ellen. 
Aztán kiderült, hogy az öttagú 
faiparos klikk három tagja er
dészhallgató és megszűnt az 
eljárás.

A kollégium volt az első soproni 
otthonunk és pótmamánk a 
Bognár néni. Legtöbben végig 
kollégisták maradtak, pedig volt 
költözés a Templom utcába, 
majd a jelenlegi régi kollégium 
épületébe. Néhányan már a má
sodik évtől vállaltuk a nagyobb 
kényelmet és szabadságot biz
tosító albérlettel járó, akkor még 
nem túl magas költséget. (Pél
dául nekem 150 Ft havonta.) 
A kollégium abban az időben 
egy nagy család volt. Megosz
toztunk a csomagokon, az igen 
sós amerikai dobozos sajton és 
heten közösen vettünk egy szu
per rádiót 550 Ft-ért. A kollégium 
alagsorában volt a menza, ahol 
élvezhettük Tamás bácsi hang
ját, különösen amikor rájött, 
hogy a kora reggeli munkába in
duló előfelvételisek leadott je
gyeit megdézsmálva jogtalanul 
mi is az úr asztalához járultunk. 
A társadalmi munka sem maradt 
ki az életünkből. Építgettük a 
KISZ-házat, sőt a pince födém
gerendáit mi emeltük (igazítot
tuk) a helyükre. Ennek ellenére 
még mindig stabilan áll. A Ház 
az 59. március 21 -i avatás után 
gyorsan második otthonunkká 
vált. Legtöbb szabadidőnket ott 
töltöttük és vigyáztunk is rá. Volt 
klubtagsági igazolványunk (ne
kem a 70. számú jutott), mert 
csak avval lehetett bemenni. 
Voltak közművelődési előadá

sok és természetesen kellemes 
ötórai teák, miután akkor kezdő
dött a felsőfokú óvónőképzés is 
Sopronban.
Évfolyamunk alkotta a színját
szó csoport gerincét. Volt olyan 
darab, amelyben 15 szerepből 
tizet mi játszottunk. Szavalókó
rusunk messze földön híres 
volt, mivel a soproni színházon 
kívül vendégszerepeltünk Bu
dapesten és Veszprémben is, 
ahová még a főiskola akkori 
igazgatója, Gál János is elkí
sérte a csapatot. A mi időnkben 
három egyetemi kulturális 
szemlét is tartottak. A soproni 
csapat sikereiben jelentős ré
sze volt erdész és fás évfo
lyamtársainknak.
Sportéletünk élénk és sokrétű 
volt. Az élsportot az MB II. ka
pus Kormos Ernő képviselte, de 
sikeres igazolt versenyzőnk volt 
kosárlabdában, vívásban, sí
zésben. A testnevelésórák is 
változatosak voltak. Sportcsar
nok helyett még csak tornater
münk volt a mai vadászati gyűj
temény helyén. De a salakos 
süllyesztett pálya, az Anger, sőt 
még a főiskola uszodája is 
rendelkezésünkre állt. Szep
temberben még vízilabda
meccset vívtunk a tornaórán. 
Igaz volt, aki csak betett fejjel 
tudott úszni és elsüllyedt a lab
dával, de az nem számított.
A Fertő tóra mi még nem járhat

tunk, bár egyszer ha jól emlék
szem fémtechnológia gyakorla
ton Gunda Mihály oda is kivitt 
bennünket egy rocsóval. A ha
gyományokat abban az időben 
még nem volt tanácsos feltűnően 
ápolni, bár akkor már folytathat
ták tanulmányaikat az 1951-ben 
éppen a selmeci hagyományok 
ápolása miatt kizárt hallgatók.
A főiskolások hivatalos megíté
lése azonban -  főleg az elme
nekültek miatt -  még elég ne
gatív volt. Emlékszem mikor az 
egyik első mozielőadás után az 
igazolásnál a karhatalmisták 
minden ok nélkül fasiszta le
ventéknek tituláltak bennünket. 
Szerencsére voltak még bátor 
firmák -  olyanok mint Tamás 
Laci - ,  akik minket is megke
reszteltek. Külön kis csoportok
ban mentünk fel az Almra és ott 
tartottuk a zártkörű szakestélyt. 
Végül az olcsó kiskocsmák. A 
Sport az áldott emlékű Neher 
Imre bácsival, akinél még hitel 
is volt, meg a Pixi a Postásban, 
ahol a rántott hús lelógott a tá
nyérról és az Aim, ahol Kiss La
ci bácsi szinte mindent eltűrt tő
lünk. Ha pedig nagyon elfárad
tunk, ott volt a Vendel-villa, amit 
gyakorlatilag már félig meg
evett a könnyező házigomba és 
néha csak száraz pogácsával 
tudtuk fűteni, de két vidám al
bérlő meg a kis szürke kamará
saik (egerek) mellett néha töb

bünknek is átmeneti enyhülést 
nyújtott.
Nem voltunk egy szerencsés 
korosztály. Igaz, hogy gyerek
fejjel, de mi átéltük a második 
világháborút, többen egyházi 
iskolába jártunk, majd tanár 
pajtásoktól tanultunk sok jót, de 
sok fölösleges maszlagot is. 
Aztán jött a forradalom és a 
hallgatás időszaka. Érdekes, 
de úgy emlékszem, a főiskolán 
szinte sohasem politizáltunk, 
még a szemináriumokon sem 
nagyon, pedig ott kellett.
Elszállt a 40 év és közel a hat
vanhoz a 17-ből már csak nyol
cán vagyunk aktívak (egye
lőre). Négyen örökre itthagytak 
bennünket. Öten már nyugdíja
sok. Úgy tűnik az első eresztés- 
nek nem könnyű a sorsa. Pedig 
igen sokan igen szép pályát fu
tottak be. Öt közülünk vállalat
igazgató, sőt vezérigazgató, el
nök lett. Öten egyetemen taní
tottunk, illetve tanítunk. Habili
tált egyetemi tanár, docens és 
dékán is van köztünk. Jó lenne, 
ha példánkból, de elsősorban 
hibáinkból minél többen tanul
nának a mai hallgatók közül, 
hogy nekik szebb, jobb és ered
ményesebb életük legyen.

SZABADHEGYI GYŐZŐ 
VAGY VIKTOR 

1962. évi fás valéta 
elnök
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Hírek a Soproni Egyetemről



Bemutatjuk a Soproni Egyetem 
új rektorát, Dr. habil. Koloszár József 

egyetemi tanárt
Dr. Koloszár József 1949. január 24-én Sopronban született. 
Az erdőmérnöki diplomát 1973. évben szerezte. Egyetemi ta
nulmányainak befejezése után is az egyetemen maradt. 
Három éven át tudományos ösztöndíjas, majd pedig különbö
ző tudományos beosztásokban tevékenykedik. 1989-ben 
egyetemi docensi kinevezést kap. Az Erdőművelés Tanszék 
tanszékvezetői teendőit 1995-től látja el. Egyetemi tanárrá is 
1995-ben nevezték ki. Az Egyetem Erdőmérnöki Karának dé
káni teendőit az 1993. évi megbízása óta, egészen mostani, 
rektorrá történt választásáig látta el. Egyetemi doktori címet 
1978-ban szerzett. 1983-ban védte meg „A szlavón tölgy ter
mőhelyi igénye és erdőművelési jelentősége” című kandidá
tusi értekezését. Habilitációs eljárásának időpontja: 1995. III. 
7. oktató tevékenysége az „Erdőismerettan" és az „Erdőneve
léstan” c. tárgyak mellett kiterjed egy doktori tantárgy (Szála- 
lóvágás, szálalás) és egy szakirányban kötelező tárgy (Mér
nökbiológia és melioráció) előadására.
Rektori feladatait tekintve Dr. Koloszár József egyik legfonto
sabb teendőjének tekinti, az elmúlt időszak gyors fejlődése 
következtében kialakult helyzet rendezését, stabilizálást. Az 
oktatás területén:
1. Egyetemünk jobb propagálását az ország középiskoláiban 
2. A kollégiumi férőhelyek növelését
3. Az oktatás tárgyi feltételeinek javítását, 3-4 db 100-150 főt 
befogadó új tanterem kialakítását
4. Hangsúlyos figyelem szentelése jól felkészült oktatók biz
tosításának, 2-3 hónapos bel- és külföldi tanulmányutak 
szervezésével, a doktoranduszokból utánpótlás kinevelésé
vel.
A kutatás terén az oktatók oktatási terhelésének olyan szabá
lyozását tervezi, hogy munkaidejüknek legalább 30-40%-át 
tudományos munkára fordíthassák. Feladatként fogalmazó
dik meg a közgazdaságtudományi szak önálló egyetemi kar
rá történő átalakítása. Az új szakokkal, esetleg karokkal bő
vülő Soproni Egyetemen a hagyományosan erős központi irá
nyítást, úgy látja, fel kell váltani nagyobb kari autonómiára 
épülő vezetéssel. Nagyon fontos követelmény az is, hogy va
lamennyi szak karhoz tartozzon.
Európa 11 országában, 17 alkalommal tett tanulmányútjai is 
befolyásolhatták abban, hogy úgy fogalmazott, meg kell erő
síteni és ki kell szélesíteni a közelmúltban számos külföldi 
partnerintézménnyel létesített kapcsolatokat, nem elhanya
golva a kulturális kapcsolatok bővítését sem.
A Soproni Egyetem közismerten igen gazdag és több évszá
zados hagyományai fennmaradását, az egyre bővülő és gaz
dagodó oktatási területek körülményei között, az a rektori 
gondolat minősíti, miszerint: „aki az egyetem polgárává válik, 
annak hagyományainkat tisztelnie kell”.
A bizonyára sokismeretlenes, nehéz időszakoktól sem men
tes, 4 éves rektori munkájához, a Bútor- és Faipar Szerkesz
tő Bizottsága és olvasótábora nevében is, kívánunk Dr. Kolo
szár Józsefnek, és őt segítő munkatársainak eredményekben 
gazdag éveket, sikereket az erdészeti és a faipari szakoknak 
az új közgazdász- és művészeti szakokkal való harmonikus 
összehangolása létrehozásában.

S.E.
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KÉTEZER EGYETEMI HALLGATÓ
A Soproni Egyetem 1997/1998. tanévkezdése
A Soproni Egyetem nyilvános tanévnyitó és doktoravató tanácsülésé
re 1997. szeptember 10-én került sor. Dr. habil Koloszár József rek
tor, tanévnyitó ünnepi beszédével 2000 főre felszaporodott hallgató
ságot köszöntött, közöttük is 590 első évre beiratkozót. Az egyetem 
tanulmányi osztályától kapott információ szerint, az I. évfolyamra be
iratkozottak közül:
-  nappali tagozatra iratkozott:
90 fő erdőmérnök-hallgató,
42 fő környezeti mérnökhallgató, 
80 fő oki. faipari mérnökhallgató, 
6 fő oki. papíripari mérnökhallgató, 
60 fő faipari üzemmérnök-hallgató, 
21 fő belsőépítész (művész) szakos hallgató, 
110 fő közgazdász szakos hallgató

-  levelező tagozatra iratkozott: 
50 fő vadgazda mérnökhallgató, 
60 fő közgazdász szakos hallgató, 
50 fő műszaki szakoktató hallgató, 
14 fő könnyűipari kiég, hallgató, 
6 fő faipari kiég, hallgató



Búcsúzunk Kovács Illés 
professzor úrtól

Meghatottan állok dr. Kovács 
Illés professzor koporsója 
előtt. Dr. Kovács Illés olyan 
ember volt, aki egész életét 
szakmájának és ezen keresz
tül munkahelyének szentelte. 
Hűségesen szolgálta Alma 
Materünket 1945-től egészen 
1984-ben történt nyugdíjazá
sáig. Közben az Alma Mater 
sokszor nevet változtatott, de 
ő a rá jellemző szerénységgel, 
kitartó munkával végigjárta az 
egyetemi oktatók ranglétráját, 
az egyetemi gyakornoktól a 
tanszékvezető egyetemi taná

rig, dékánságig. Amit elért, azt 
mind saját kitartásának, nagy 
szakmai elhivatottságának kö
szönhette. A kitartó munkát 
már diákkorában megtanulta, 
ugyanis családja szerény 
anyagi körülményei miatt kö
zépiskolai és egyetemi tanul
mányait kizárólag saját erejé
ből tudta csak folytatni és elvé
gezni. 1946-ban szerezte meg 
erdőmérnöki oklevelét. Egye
temi szolgálatát 1945-ben 
kezdte díjas gyakornokként, 
1946-ban egyetemi tanárse
géddé, 1948-ban egyetemi 
adjunktussá, 1959-ben tan
székvezető egyetemi docens
sé, 1966-ban egyetemi tanár
rá léptették elő. Közben 1964- 
ben megszerezte a mezőgaz
dasági tudományok kandidá
tusa címet. 1959-től nyugdíja
zásáig a Fatechnológiai 
Tanszék vezetője volt. Tan
székével 1962-ben az akkor 
alakult Faipari Mérnöki Karra 
került, ahol tevékenyen részt 
vett a kar induló programjának 
kidolgozásában. Oktató mun
káját mindig nagy odaadással 
végezte, a hallgatókkal nagy 
szeretettel foglalkozott. Szak
mai tudását tudományos terü-





Pályázati felhívás
A NOVOFER Alapítvány a Műszaki-Szellemi Alkotásért Kuratóriuma kéri a gazdasági tevékeny
séget folytató társaságokat, szervezeteket, a kutatással, oktatással foglalkozó intézményeket, a 
műszaki egyesületeket és érdekvédelmi szervezeteket, hogy az évente átadásra kerülő belföldi 

GÁBOR DÉNES DÍJ-ra
terjesszék fel azokat a kreatív, innovatív szellemű szakembereket, akik az alapítvány alapító oki
ratában foglaltakkal összhangban megfogalmazott alábbi feltételeknek megfelelnek.

Díjazásban részesülhetnek azok a szakemberek, akik személyes tevékenységükkel közvetlenül 
segítik az innovatív munkát, kiemelkedő műszaki-szellemi alkotást hoztak létre, a környezet vé
delme területén jelentős eredményt értek el, példamutató munkájukkal környezetükben élesztik 
a kreatív kedvet, az alkotó szellemet, a vezetésük alatt álló szervezetnél megteremtették az al
kotó munka infrastrukturális feltételeit.

A felterjesztendő szakemberekről az alábbi adatokat kérjük:
• név (asszonyoknál leánykori név is)
• születési adatok (hely, év, hó, nap)
• pontos lakcím (irányítószámmal) és telefonszám
• munkahely neve, címe, telefonszáma
• beosztás
• rövid szakmai önéletrajz
• az alkotás(ok)nak és a szakmai tevékenységnek pontos és részletes leírása, a tanulmányok, 
szakmai tudományos cikkek, szakmai előadások felsorolása (cím, rövid tartalmi ismertető, meg
jelenés éve, melyik folyóiratban és melyik számában, melyik hazai és/vagy külföldi szakmai ren
dezvényen hangzott el), amelynek alapján a szakembert díjazásra javasolják.

A pályázathoz csatolni kell két, a szakmában elismert tekintélyes szakembernek a felterjesztett 
személy kitüntetését támogató ajánló levelét, továbbá a felterjesztő nevére megcímzett és fel
bélyegzett 2 db válaszborítékot is!

A javaslatokat a NOVOFER Alapítvány, 1112 Budapest, Hegyalja út 86. címére kérjük megkül
deni 3 példányban.

Beküldési határidő 1997. október 20. Díjátadás december 16.

Az eredményről a felterjesztők és a díjazottak közvetlen értesítést is kapnak.
Felvilágosítást ad Garay Tóth János (Tel./fax: 319-8916 Tel: 319-8913)



FATE-hírek
Egyesületünk Szenior Klub tagjai május 15-16- 
án szakmai tanulmányúton vettek részt Mohá
cson. A nagyszerű programot a házigazda Mo
hácsi Farostlemezgyár Rt. munkatársai készítet
ték elő. A résztvevőket dr. Szántó Dezső vezér
igazgató úr fogadta, majd szakmai kísérőkkel 
üzemlátogatásra került sor. Szabad program ke
retében délután dunai hajókiránduláson vettek 
részt, majd a Mohácsi Csata Emlékparkot tekin
tették meg. Este baráti találkozóra került sor az 
Rt. hangulatos pincéjében. A résztvevők más
nap ellátogattak a Klose Mohácsi Bútoripari Rt- 
hez, ahol Hengl Lajos ügyvezető igazgató úr üd
vözölte a megjelenteket, majd üzemlátogatásra 
került sor. A Szenior Klub tagjai nagy elismerés
sel szóltak a látottakról, hallottakról.

Mély megrendüléssel tudatjuk, hogy folyó 
év június 24-én elhunyt Balogh József, a 
Tiszafa Kft. ügyvezető igazgatója. Emlékét 
megőrizzük.

A Faipari Tudományos Egyesület és a Bútor
szövetség közös szervezésében Bútoripari Mi
nőségügyi Nap megrendezésére került sor júni
us 5-én Budapesten. A rendezvényről részlete
sen lapunk hasábjain tájékoztatjuk olvasóinkat 
(1.21. oldal).

Több évtizedes kiemelkedő egye
sületi tevékenységük alapján, a Fa
ipari Tudományos Egyesület köz
gyűlése örökös taggá választotta:

Dr. Laskay Lajos
nyugalmazott főosztályvezetőt (Országos Terv
hivatal)
Dr. Somkuti Elemér
nyugalmazott tanszékvezető egyetemi tanárt 
(Soproni Egyetem)
Szegedi István
vállalkozási menedzsert (Balatoni Bútorgyár Rt.)
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A Faipari Tudományos Egyesület Elnökségének 

FAIPAR FEJLESZTÉSÉÉRT
EMLÉKÉREM

kitüntetésében részesültek kiemelkedő 
szakmai és egyesületi tevékenységükért:

GYŐRI FERENC

okleveles faipari mérnök, 
a Bútorszövetség volt főtit
kára (posztumusz)

1967-ben kitűnő ered
ménnyel végzett újpesti 
technikusként került Le- 
ningrádba az Erdészeti és 
Faipari Akadémia Faipari 
Mérnöki Karára, ahol szin
tén kitűnő eredménnyel 
végzett.
A Szék- és Kárpitosipari 
Vállalatnál eltöltött két gya
korlati év után 16 esztende
ig szolgálta szakmánk érde
keit a Könyűipari, majd a 
jogutód Ipari és Kereske
delmi Minisztériumban. E 
hivatali munkát valóban 
szolgálatnak tekintette.
A szélesebb szakmai kö
zönség 1990-től a Bútor
szövetség főtitkáraként ke
rült vele kapcsolatba. Sok
oldalú, értékes szakmai te
vékenységet végzett (szak
mai publikációk, szakfordí
tások, szakértői
tevékenység).
A Bútorszövetségnek (és 
magának az egész bútor

szakmának) a legkiemelke
dőbb, leghasznosabb ren
dezvényévé az általa me
gálmodott és nagy oda
adással szervezett Bútor
ipari Szakvásár vált.
A Bútor és Faipar c. folyói
rat társelnökeként fáradha
tatlanul segítette a lap mű
ködését. Folyamatosan
ösztönözte a lap minőségi 
fejlődését. Számtalan 
egyesületi rendezvényen 
tartott szakmai előadást. 
Lelkes, az egész szakmát 
mozgatni képes személyi
ségének szól e kitüntetés.

BAKONYI GÁBOR

okleveles faipari mérnök, a 
FALCO Sopron Irodabútor 
Kft. ügyvezető igazgatója

1964-ben fejezte be tanul
mányait az Erdészeti és Fa
ipari Egyetem Faipari Mér
nöki Karán. Azóta folyama
tosan a soproni FORTA-nál 
és jogutód vállalatánál dol
gozik. 1974-től főmérnök, 
1990-től a FALCO Sopron 
Iradabútor Kft. ügyvezető 
igazgatója.

33 éves szakmai munkás
sága során több kiemelke
dő műszaki fejlesztés fűző
dik nevéhez, pld.
-  jelentős érdemei voltak 
az első hazai forgácslap 
üzemben (FORFA) a lég- 
sodrásos terítés bevezeté
sében,
-  a világbanki hitellel meg
valósított európai szinten is 
igen korszerű BETONYP fa
ház panelgyártás megvaló
sításában,
-  a laminált forgácslapok 
irodabútor céljára történő 
felhasználásában, 
Vezető szerepet vállalt a 
gyár szakszerű és tudatos 
privatizációjának megszer
vezésében.
A FATE munkájában 1963- 
tól vesz részt, 1974-től ve
zetőségi tag, 1994-től a sop
roni szervezet elnöke. Lel
kes szakmai-társadalmi 
munkát végez az Öreg-fá
sok Társaságának titkára
ként és a Bútorszövetség el
nökségi tagjaként.

ZSENGELLÉR VILMOS

a New-Wiat Kft. 
ügyvezető igazgatója 

Szakmai tanulmányait (fa
ipari, közgazdasági) köve
tően pályája az Érdért Vál
lalatnál kezdődött 1974- 
ben, ahol lehetősége nyílt 
az ország faiparát megis
merni. Később, a nyolcva
nas évek közepétől a Bútor
ipari Egyesülésnél dolgo
zott az anyagosztály vez
etőjeként. 1990-ben meg
alapította a faipari gép-, 
szerszám- és termékkeres
kedelemmel foglalkozó 
New-Wiat Kft.-t. A faipari 
vállalkozók gép és szer
szám ellátásában jelentős 
szerepet betöltő cég sike
res működtetése mellett, 
minden lehetőséget fel
használt a magyarországi 
faipari szakoktatás fejlesz
tése érdekében. A New-Wi- 
at Kft. tevékenységével elő
segítette, hogy ma már 
megfelelő technikai eszkö
zök állnak rendelkezésre az 
oktatási tanműhelyekben. E 
műhelyek felszerelésére 
oktatási programcsomagot 
dolgozott ki. Szakmai kon
ferenciákon a gépgyártók 
legújabb fejlesztéseiről 
rendszeresen tart tájékoz
tatókat, ráirányítva a figyel
met a házi gyártási hagyo
mányokhoz illeszthető, a 
nyersanyagokat legjobban 
hasznosító korszerű géptí
pusokra. Tagja a FATE Ok
tatási Bizottságának és a 
Bútorszövetség elnökségé
nek. Sokat tett az Oktatási 
Bizottság újraszervezésé
ért, a szakközépiskolák és 
a Soproni Egyetem techni
kai felszereltségének javítá
sáért. Folyamatosan segíti 
a Faipari Tudományos Ala
pítvány és a Faipari Tudo
mányos Egyesület Oktatási 
Bizottságának működését.
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Komplex megmunkálás egy gépen, programvezérléssel: 
a közeljövő bútoripari alkatrészgyártási technológiája
Dr. Jósa Jenő a műszaki tudományok kandidátusa
A famegmunkálás soha nem tartozott a 
technikai haladás új eredményeit első
ként alkalmazó szakterületek közé, de a 
faipari gépgyártók által kifejlesztett min
denkori korszerű termelőeszközök hasz
nálatán keresztül itt is idővel érvényesül
tek azok az elvek, beépültek azok a meg
oldások, melyek szerepe és eredménye 
a műszaki fejlődés és hatásaként a mun
ka hatékonyságának növekedése.
Ilyen tényező többek között az automa
tizálás, ami az objektív társadalmi tör
vényként működő tudományos-techni
kai haladás egyik konkrét érvényesülési 
formája.
Nem kétséges, hogy az automatizálás 
egyre magasabb foka a jövő útja a fafel
dolgozásban is. Ha itt a jövő tendenciá
it akarjuk látni, nem kell mást tennünk, 
mint megvizsgálni azon, élvonalhoz tar
tozó, meghatározó szakágazatok eddigi 
fejlődésének útját, melyek a bútoripar
hoz hasonlóan, az alkatrészgyártás
szerelés elvén állítják elő fogyasztási 
cikkeiket.
Ilyen például a gépgyártás, vagy azon 
belül a gépkocsigyártás, ahol ma már az 
automatizálás szinte teljeskörűsége ré
vén, együtt valósul meg a hihetetlenül 
magas termelékenység és a szinte 
egyedi jellegű termékelőállítás.
Ha feltételezzük -  márpedig joggal felté
telezhetjük-, hogy az automatizálás te
rén az élvonalban már kialakult és gya
korlattá vált technológiai elvek, techni
kai megoldások, vezérlési rendszerek a 
bútoriparban is megjelennek, előttünk 
áll a jövő képe és világosan megmutat
ja, hogy a technológiai fejlesztésekben 
milyen reális megoldásokat kell válasz
tanunk.

Az autmatizálás kezdeti szakaszában, 
az alkatrészgyártásban az alapelv arra 
épült, hogy meghatározott műveletekre 
konstruált megmunkálóegységek között 

halad a munkadarab, vagy más kifeje
zéssel élve, a pozicionálást az anyag, a 
megmunkálási fő és mellékmozgásokat 
pedig a szerszám végzi.
Ez az elv helytállónak bizonyult és a jö
vőt is ebben az irányban sejtette min
daddig, míg az elektronika és a számí
tástechnika térhódításával a vezérlés 
területén ki nem alakultak a ma ismert 
szinte korlátlan lehetőségek.
Mivel a gépgyártásban célszerűbb volt a 
munkadarab helyett -  különösen a 
nagysúlyú alkatrészek esetében -  a 
megmunkálóegységet mozgatni, s en
nek sem mechanikai, sem vezérlés
technikai korlátái nem voltak, az alkat
részmegmunkálás jellemzőjévé vált a 
komplex megmunkálás elve, azaz, egy 
adott gépek pozícionált munkadarabon 
minden szükséges megmunkáló műve
let elvégzésre kerül. Tehát mind a pozi- 
cionálási, mind a megmunkálási moz
gásokat a szerszám végzi.

A famegmunkálás területén, az alkat
részgyártásban, a kezdeti szakaszra 
jellemző, említett gépsoros megoldások 
hódítottak teret. De mivel a szükségsze
rűen követendő, élvonalbeli technika 
nem ebbe az irányba haladt, nem ala
kultak ki azok a megoldások, melyek a 
fejlődés, azaz az automatizálás ezen út
ját tovább biztosították volna. így, egy 
hosszabb stagnálás után, mely időszak
ban az élvonalbeli technikai megoldá
sok elsősorban a vezérlés területén 
csak a meglévő gépsoros elvű technoló
giai folyamatokban jelentek meg, új 
irányzat kezdte bontogatni szárnyait. 
Ez, a gépgyártás által már járt és bevált 
útra történő áttérést jelentette, neveze
tesen a komplex megmunkálás elvének 
alkalmazását.
Ma már világosan látszik, hogy a faipari 
alkatrészmegmunkálás fejlődésének is 
ez lesz az útja. Azok a gépgyártók, me

lyek elsőként indultak el a komplex 
megmunkálásra alkalmas gépek gyár
tásának útján, egyszerűen felmérték, 
hogy technikai vonalon a továbblépés 
lehetőségei ebben az irányban adottak. 
A bútoripari gyártási folyamatok átalal- 
kulása, ami megítélésem szerint elke
rülhetetlen, még éppen csak elkezdő
dött. Egy sor tényező, mint például a 
kisszériás vagy egyedi jellegű gyártási 
igény, a különleges gyártási megoldá
sok stb. elősegítik ezt, míg más ténye
zők, mint a jelenlegi technikai eszközök 
és gyártásszervezési megoldások meg
léte, az új gépek magas beszerzési költ
sége stb. fékezik.
Nincs tudomásom olyan hazai, vagy 
külföldi tanulmányról, mely a komplex 

megmunkálási rendszer hatékonyságá
ra vagy gazdaságosságára vonatkozó
an konkrét megállapításokat tenne. 
Nyilvánvaló, hogy ezeket a kérdéseket 
nem is lehet nélkülözni. De most csak a 
műszaki kérdések vizsgálatára szorít
kozhatunk.

Nézzük tehát kissé közelebbről a komp
lex megmunkálás kérdését.
Tudjuk, hogy a bútoripari alkatrészgyár
tás esetében (kissé leegyszerűsítve a 
kérdést) lapok és tömörfa alkatrészek 
forgácsoló megmunkálásáról van szó. 
Ezeken, mind a felületi vagy élmegmun
kálás, mind pedig a szerkezeti meg
munkálás esetében, alapvetően vágási, 
marási és fúrási műveleteket kell elvé
gezni.
Ha van olyan gép, amely minderre ké
pes, akkor rajta, szabott alkatrész elem
ből, egy felfogással kész elem állítható 
elő, azaz, a megmunkálás komplex mó
don végezhető.
A géppel szembeni követelmény, hogy 
az, pontos munkadarab pozícionáló és 
rögzítő berendezéssel és olyan meg
munkáló egységekkel rendelkezzen, 
melyek mindenfajta műveletet, minden 
szükséges pozícióban, különböző szer
számokkal képesek végrehajtani.
Mivel mind a munkadarabok méretei és 
formái, mind a forgácsoló mellékmozgá

sok jellemzői, mind pedig a szükséges 
szerszámok paraméterei, illetve profiljai 
számtalan változatban és kombináció
ban jelenhetnek meg, ugyanakkor a be
állítási és megmunkálási mellékidőknek 
minimálisaknak kell lenniük, a gép, illet
ve a munkafolyamat vezérlése -  és ami 
ma már nélkülözhetetlen: előre progra
mozása vagy menet közbeni változtatá
sa -  csak CNC vezérléssel oldható 
meg.

A körvonalazott feltételeknek megfelelő 
géptípusok kifejlesztését a gyakorlat el
őször azok a gépgyártók kezdték meg, 
melyek felsőmaró típusú gépeket gyár
tottak. Ezekhez csatlakoztak azok a 
gyártók, melyek fúró típusú gépek előál
lításával foglalkoztak.
-Szemléletes lenne végigkövetni az 
egyes géptípusok esetében a funkció
bővítési és specializálási fázisokon ke
resztül azok fejlődését. A jelen gondo
latsorba azonban csak a tendenciák 
mérlegelése illeszthető bele.
Ma már nagyon sok gépgyártó, mond
hatni minden jelentősebb európai és 
számos ázsiai vállalat illetve vállalat
csoport, sorozatban állítja elő ezeket a 
géptípusokat, melyek még nem igazán 
komplex megmunkáló gépek, mert vagy 
„marógép típusúak” robosztusabb 
konstrukcióval, jellemzően nagyteljesít
ményű maróegységekkel stb. vagy „fú
rógép típusúak” bővebb funkcióskálá
val, speciális asztalmegoldásokkal stb. 
illetve célgép jellegűek, adott feladat, pl. 
térgörbe pályák mentén történő forma
marás elvégzésére, de mindenképpen 
az új irányzatot képviselik.
Nem kétséges, már csak a gyártók kö
zötti konkurenciaharcot tekintve sem, 
hogy mindegyik típus esetében a gyártó 
a funkcióbővítésre törekszik, ami előbb- 
utóbb egy szinte egységes funkcióskála 
és ennek megfelelően, nagyon hasonló 
konstrukciós megoldások és vezérlés
technika kialakulásához vezet.
A végeredmény -  csupán néhány év 
távlatában bizonyosan -  csak az lehet, 
hogy ezek, a bármilyen típusú bútoral
katrész komplex megmunkálására al
kalmas, programvezérelt gépek lesznek 
a bútorgyártás jellemző és a termelés 
szempontjából is meghatározó termelő
eszközei, nemcsak a nagyobb válala- 
toknál, hanem a kisebb vállalakozások 
esetében is.
Ez a megállapítás egyéni vélemény. A 
kérdéskört azonban mindenképp cél
szerű lenne több oldalról is, a technikai 
mellett beruházás-gazdaságossági, ter
melékenységi, termékválasztéki stb. 
vizsgálat tárgyává tenni, mert az új is
meretekre épülő, időben hozott helyes 
döntés a fejlesztésben jelentős piaci 
előnyöket biztosíthat.
Az alábbi ábrákon egy, a fenti témakör
be illeszkedő, ma gyártott géptípus, illet
ve annak összetett megmunkálófeje lát
ható.
A komplex megmunkálást végző, illetve 
az ebben az irányban fejlesztett és ma 
gyártott legkorszerűbb gépekről, mind 
szakmai, mind kereskedelmi informáci
ókkal, szállítási ajánlatokkal a NEW-WI- 
AT faipari gépforgalmazó Kft. minden 
érdeklődő rendelkezésére áll.
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